استمارة مستخلصات رسائل واطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعة البصرة

اسم الطالب: أحمد رزاق جعو عداي الفرطوسي

الكلية: التربية للعلوم الانسانية

اسم المشرف: أم.د. عبد الأمير كاسب مزعل

القسم: الجغرافية

الشهادة: الماحستير

التخصص: جغر افية السكان

عنوان الرسالة او الاطروحة:

التحليل الجغرافي للنشاط الاقتصادي في قضاء أبي الخصيب واتجاهاته المستقبلية للمدة ١٩٩٧-٢٠١٥ ملخص الرسالة او الاطروحة:

تهدف الدراسة الى تحليل التباين المكاني للنشاط الاقتصادي لسكان قضاء ابي الخصيب واظهار حجم قوة العمل وتوزيعها وتحديد اتجاهات التغيير في هذا النشاط بين مناطق الرقعة الجغرافية المدروسة الدراسة، وتضمنت الدراسة التحليل المكاني وتوزيع القوى العاملة بحسب الانشطة الاقتصادية وقياسها وتحليلها، واستخدام الخرائط والبيانات والاشكال البيانية لتوضح ما تحتاجه الدراسة واظهرت الدراسة ان عدد القوى العاملة (السكان النشيطون اقتصاديا) عام ١٩٩٧ بلغ نحو (٢٠٢٦) في الحضر، أي بنسبة (٤٩٤٤)، وفي الريف بلغ نحو (٢٥٣١) وبنسبة بلغت (٤٧٠٤) واما في عام ٥١٠١ فقد ارتفع النشاط الاقتصادي اكثر من عام ١٩٩٧ وبخاصة في الحضر. بنسبة بلغ معدل البطالة في منطقة الدراسة في مركز القضاء (٥٠%) وبلغ في الحضر (٢٠%) وفي الريف (١٠%) هذا في عام ١٩٩٧.

اما في عام ٢٠١٥ فقد بلغ في مركز القضاء(٣٠%) وفي الحضر(٢٥%)، وفي الريف(١٢%)، هذا يدل على ارتفاع عدد العاطلين في عام ٢٠١٥ اكثر من عام ١٩٩٧ بسبب توقف معظم المؤسسات الصناعية والانتاجية عن العمل، فضلا عن تغير سياسة البلد الاقتصادية والانتقال من السياسة المركزية الى سياسة السوق المفتوحة.

اما بالنسبة للاتجاهات المستقبلية اصبح زحف السكان باتجاه الأراضي الزراعية، ونوعية المياه (المالحة) اثرت على الواقع الزراعي ولذلك النشاط الزراعي (للنشيطين اقتصاديا) المي حرف اخرى، على الرغم من الطابع الزراعي (انتاجه المتدني)، وذلك لعدم وجود دعم للنشاط الزراعي فاصبح توجه السكان(النشيطين اقتصاديا) نحو القطاع العام، وقد اثرت الازمة المالية (التقشف) على توجه النشيطين اقتصادياً نحو ممارسة نشاطهم، وبخاصة الماصلين على الشهادات الدراسية (الجامعية)، بعد انعدام وجود فرص عمل في كل مؤسسات الدولة فقد زادت نسبة العاطلين عن العمل وبخاصة في سنوات ٢٠١٢ - ٢٠١٠.

College: College of Education Humanities Name of student: Ahmed Razzaq Jauo Al-Fartusi

Dept: Geography Name of supervisor: D.r Abd EL-Ameer kasib Mizaal

Certificate: Population Geography Specialization: Master Degree

Title of Thesis

Geographical Analysis of the Economic Activities and their Future Tendencies in Abu- Al – Khaseeb in the years 1997-2015

Abstract of Thesis

The study attempts to analyze the spatial variation of the economic activity of the population in Abu Al-Khaseeb and to show the size and distribution of the labour force and defining the changes in the tendencies of this activity across the different locations of the area under study. The study contains a spatial analysis of the labour force and its distribution according to the economic activities. It also discusses the measures of the labour forces maps, data and figures are also used to meet the needs of the study.

The study revealed that the size of the labour force (the economically producing peoply) in 1997 was 62226(49.9%)in number in the urban areas and 2532(27.4%)in the rural areas. In 2015, the economic activity increased especially in the urban areas.

In 1997, the average of unemployment in the area under study was 25% in the town centre 20% in the urban areas and 10% in the rural areas. In 2015, the unemployment was 30% in the town centre,25% in the urban areas and 12% in the rural areas. This indicated that unemployment increased more in 2015 than in 1997 because most of the productive and industrial institutions stopped working. In addition, the economic policy of the country changed and shifted towards that of the market.

As for the future perspectives, moving of the population to the rural areas and the phenomenon of Both saline water are highly affecting agriculture. Most of the agricultural activities are fading away. The agricultural production becomes very low and agriculture, in general, is not supported or encouraged. Besides and because of all this, people who are economically active are shifting to the public centre.